
Fyns Døveforenings Årsberetning 2023 

Medlems-status pr. 31.12.2023:  
172 medlemmer 

Dødsfald:  
Børge Jason Olesen, okt. 2023 

Foreningen v. Formand Kim Melander         

Bestyrelsesarbejde: Bestyrelsen har udover deres bestyrelsesmøder også møder i forskellige 
udvalg, alt efter hvilken kompetence og interesse de hver især har: Økonomi udvalg, 
Ejendomsudvalg, Medlemsudvalg.  

Dette har gjort, at vi har fået lavet tydeligere retningslinjer for bl.a. økonomiske udgifter, 
prioriteringer i ejendommen samt medlems-indmeldinger og udmeldinger.  

Derudover er bestyrelsesmedlemmerne tovholder for forskellige udvalg i foreningen. Dette kan vi 
se i 2023 har gjort, at vi får bedre indblik i hvert udvalgsarbejde i løbet af året samt er til rådig for 
sparring. Så det ikke er en og samme person i bestyrelsen, der er kontaktperson, men at denne 
opgave spredes ud på flere skuldre.  

Bestyrelsen har haft 9 bestyrelsesmøder i hele 2023. Samt 2 samrådsmøder med udvalgene. 

Samarbejdet med frivillig koordinator: Bestyrelsen tog den beslutning, at medarbejderen fik lidt 
flere timer det sidste kvartal pga. ejendomsopgaver. Det viser sig, at der er lavet nogle rutiner, som 
ikke er helt korrekte ifølge ejendomsforeningen. Dette skal medarbejderen prøve at få orden på.  

Vedrørende ansøgningsarbejdet: Nogle kommuner har givet det fulde beløb, andre mindre end det 
vi søgte om. Vi landede på at modtage 350.500 kroner i §18 midler til aktiviteter og koordinator-
løn. Igen en rekord.  
Hertil fondsmidler øremærket til Senior juleudflugt og Historieudvalgets arbejde. Samt fondsmidler 
til koordinatorens løn.  

Frivillige i foreningen: Foreningen savner dig og dine friske kræfter og ideer.  
Mange af udvalgene kører på samme frivillige kræfter som årene før. Dette påvirker udvalgene. De 
savner mere hjælp udefra og nye kræfter til. Samt at der er opbakning til foreningens 
aktivitetstilbud.  
Når et udvalg må aflyse et arrangement eller der kommer få til arrangementet, påvirker det de 
frivilliges engagement og lyst til at fortsætte som frivillig.  
De frivillige har brug for nye ideer og kræfter, så frivilligheden fortsat kan være sjovt.  

Udvalgene har i 2023 arrangeret meget forskelligt lige fra: fester, foredrag, fællesspisning, IT-
undervisning, Brunsvigerdag, Den Gamle Bys juletur, Oplæg om økonomi - til kreativitet og spil og 
socialt samvær.  
Herunder også ejendommens fødselsdag, der blev fejret med kage i november. Og hvor vi fik 
spændende fortællinger om Hans Pedersen samt om Kvindeforeningens flag. Stor tak til 
Historieudvalget for dette.  
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Ja, Fyns Døveforening rummer mange aktiviteter, noget til enhver smag og alder.  
Vi skal være glade for de frivilliges indsats for at huset rummer liv og glade dage.  
Der er plads til flere aktiviteter, så hold dig endelig ikke tilbage med ideer og hjælp.  

Alle frivillige er vigtige - lige fra dig der laver kaffe til dig, der planlægger større aktiviteter.  
Og tak til jer der gav en hånd med til frivillig arbejdsdag i september.  
Uden jer - ingen frivillige. Stor tak til alle.  

Ejendomsudvalg v. Ejendomsleder Michael Olesen       

I 2023 er der sket flere ting i udvalgets sammensætning.  
Frank holdt orlov i foråret/sommeren grundet VM døve håndbold i København. Resten af udvalget 
bestod af: Kim Melander, Michael Olesen og Jannick Jacobsen.  
Frank besluttede sig så for at stoppe som ejendomsleder i efteråret, men er fortsat sparringsmakker i 
udvalget. Michael overtog ejendomslederposten.  
Bestyrelsen besluttede, at Malene Melander får nogle arbejdstimer i udvalget. Der er behov for en, 
der kan have kontakten med håndværkerne samt beboerne i dagtimerne og derudover også få styr på 
alle reglerne, der er i forhold til lejekontrakter mv. 

Samarbejde: Vi har fået ny samarbejdspartner Allround Byg, som dækker over elektriker, murer, 
tømrer og vvs. Dette gør det nemmere for os i udvalget at kontakte et sted og bede dem om tilbud til 
opgaver, der dukker op i vores fine ældre ejendom.  

Lejeboliger: Vi har haft to udskiftning af lejere.   
Derudover er viceværtens badeværelse blevet renoveret, da tidligere håndværker-samarbejdspartner 
havde anbefalet at få lavet den (lille) revne, der er i gulvet - før det fører til en skade.  
Nogle af lejerne har fået udskiftet nye hårde hvidevarer. Andre har haft brug for at få fixet små 
handy-opgaver, dette har ejendomsudvalget løst selv.  

Festsalen: Der er købt ny fryseskab, da den gamle blev ved med at bede om skift af filter konstant.  
Vi har haft udfordringer med radiatorerne i festsalen samt toiletterne. Det viser sig, at det system vi 
har hos Danfoss er udgået, så det kan ikke opdateres. I start 2024 vil det blive lavet, så vi kan få 
varmen igen.  

Klublokalet:  Vi har fået lavet den døde stikkontakt i køkkenet, det viste sig at være brændt 
sammen i samlingsdåsen på den anden side af muren. 
Terrasselysets lysdæmper har ikke fungeret optimalt, den var svært at få tændt. Det viser sig at lys 
dæmperen ikke er stærk nok til det lyssystem, der er sat op ude på terrassen. Vi har nu fået lavet en 
almindelig lyskontakt (tænd/sluk), hvilket medlemmerne er tilfredse med.  
I baggården er der sat nye lamper og sensor op, så nu er baggården bedre oplyst, når medlemmerne 
går til klublokalet.  
Vi opdagede i forbindelse med det voldsomme regnvejr, at der siver sand ned på terrassen. Dette 
følges der op på i start 2024, da vi formoder, at det er den nye trappe til terrassen, der siver sand ud 
fra.  

Kontoret: Efterhånden som dagene gik i 2023 kom der en værre og værre lugt inde på kontoret, det 
stank mere og mere af fisk. Vi har været på detektivarbejde. Det er ikke fugt/skimmelsvamp, det er 
ikke utætte kloakrør – så det sidste bud må være, at der formentlig er et dødt dyr i et af rørene. Der  
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har derfor været ozonmaskine tændt i et par døgn. Nu er den lugt væk.  
Der skal dog installeres ventilation, da luften ikke er god nok i rummet.   

Arbejdsdag efterår: Kæmpe tak til de 16 frivillige, som kom og hjalp med at få malet, luget ud i 
forhaven, gjort rent, rokeret rundt inde på kontoret, lappet mindre huller i loftet osv.  Uden jer 
kunne vi ikke nå så meget.  

Ejendommen fyldte 85 år i november: Dette blev fejret med spændende oplæg fra Historie-
udvalget. Stor tak til jer for at dele historien om vores ejendom.  Og tak til de frivillige, der hjalp til 
med alt det praktiske.  

TAK til: ejendomsudvalget, rengøringsteamet i kælderen og viceværten. Og til alle de frivillige der 
har hjulpet med stort og småt igennem året.  

Årsberetning 2023 – Kultur           

JANUAR 
14. jan.: Års fest. Der kom 49. Det var en fed aften med god stemning. Bordene var pyntet efter 
hvilken måned, man havde fødselsdag. Flot lavet af de frivillige  

29. jan: DDL/ Brit Holm Andersen gav oplæg om medlemstilbud. Der kom 23.  

MARTS 
31. marts: Fyraften cafe. Der kom 13 til vores første fyraftenscafe, hvor man ikke skulle tilmelde 
sig på forhånd.  

APRIL 
8. april: Spil aften blev aflyst pga. få tilmeldinger  

20. april: Oplæg af Anja Jane Protin om ”Afrika”. Der kom 20. En god aften med mange spørgsmål 
fra deltagerne.  

MAJ 
5. maj: Salt og peber online. Vi optog live fra klublokalet. Det gik godt.  

25.maj: Partners spil aften. Aflyst pga. for få tilmeldinger.  

JUNI 
24. juni: Sommerhygge. Der kom 43. Vi hyggede os med havespil og socialt samvær. Vi nød 
hjemmelavet jordbærtærte og senere hjemmelavet pizza.  

AUGUST 
4. aug: Fyraftenscafe. Der kom 13. Vi havde alle egen mad med eller grillede. En rigtig hyggelig 
aften.   

18. aug: Foreningens fødselsdag. Der kom 58. Flere udvalg hjalp til med at få en hyggelig dag.   
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SEPTEMBER 
17.sept: Bio ”Når befrielsen kommer”. Her så vi den danske film med undertekster. Der kom 28.  

23. sept: Efter arbejdsdagen med ejendomsudvalget ved roret, overtog kulturudvalget, hor vi fejrede 
FNs Internationale Tegnsprogsdag. Her kom 25. Vi spiste sammen og derefter gav Anja et 
interessant oplæg om døves flag.  

OKTOBER 
5.okt: Oplæg v. Rune Engstrøm om Per Røntved «Det gyldne venstreben». Blev aflyst pga. for få 
tilmeldinger.  

6. okt: Fyraftencafe. Der kom 24. Vi bestilte pizza på egen regning. En hyggelig dag, hvor alle 
kunne afprøve at spille discgolf – selv en på 86 år var med. Sejt gået.   

26. okt: Foredrag v Morten Bonde ”Dømt blind - hvad så?” Der kom 24. Oplægget handlede om 
hvordan vi med handicap/udfordringer kan ændre vores mindset, så vi ser muligheder i stedet for 
udfordringer.   

NOVEMBER 
3. nov: Vores traditionelle banko-søndag. Der kom 69. Det var en god dag med ekstra præmier pga. 
ejendommens fødselsdag.  

10. nov: Mortens Aften. Vi hjalp døvepræst Christina med maden til de tilmeldte via 
menighedsrådets nemtilmeld. Som noget nyt var det ikke kun FD og FTSF, men også døve fra 
midtjylland, der kunne deltage.  

12. nov: Fængsels-rundvisning i Horsens Statsfængsel. Der kom 45. En succesfuld dag med 45 
deltagere, der kørte selv til Horsens. Blev vist rundt i fængslet og derefter kunne deltagerne nyde 
julemarkedet udenfor.   

19. nov: Ejendommens fødselsdag, her hjalp alle udvalg på kryds og tværs. Der kom 56.  

23. Nov: Kulturudvalget hjalp aktivitetscenteret med juleværkstedet om aftenen.  

DECEMBER 
14. Dec: Fup og Fakta. Dette blev aflyst pga. for få tilmeldte.  

Aktivitetscenter. Torsdag i ulige uger v. Anni Alex Nielsen      
2023 blev året hvor deltagertallet begyndte at stige igen. Det var dejligt at opleve.  

Her nævnes nogle af de aktiviteter, der var: 

• Oplæg om Anni’s kræft forløb 
• Fastelavnshygge 
• Hjemmebio – kærlighed uden ord 
• Blomsterfestival 
• Smykbar – her lavede deltagerne deres helt eget smykke 
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• Fødselsdagsprojekt – hænder aftryk til 85 års fødselsdag 
• Kultur botanisk have, hvor vi nød de smukke blomster og lidt sødt til ganen. 
• Sensommerhygge, hvor børnene tegnede på terrassen og de voksne nød samværet 
• 2 x Krea. Dag – Mulepose/Hækler 
• Tegnsprogsbanko 
• Brunsvigerdag på Odense Teater, hvor vi fik rundvisning samt smagt forskellige brunsviger 
• Skattejagt med præmier.  
• Creative Space, hvor der blev lavet smukke dekorationer på fade, krus eller vaser 
• Brandsikkerheds kursus 
• Juleværksted 
• Og julehygge 

Aktivitetscenteret er for alle, som kan komme i dagtimerne. Lige fra seniorer til unge. Mænd og 
kvinder. Ja, det er kort sagt for alle tegnsprogstalende. 

Vi mærkede lidt udfordringer i aktivitetscenteret i år, da vi blev færre frivillige i teamet. 
Dette gav et ekstra pres på det frivillige team. Så vil gerne sige stort tak til teamet for at holde ved i 
dette vigtige tilbud, som foreningen har haft kørende i et par år nu. 

Vi søger nye kræfter til aktivitetscenter-teamet. Vi søger dig, som gerne vil hjælpe hver anden 
torsdag eller bare den ene torsdag – eller komme med hjælpende hænder af og til. Jo flere vi er i 
teamet, jo sjovere bliver det for alle.  

Fællesspisning v. Malene Melander   1 x om måneden efter akt.center    
Fyns Døveforening kan være stolte af dette tilbud.  

Vi er lykkedes med, at det er jer medlemmer af Fyns Døveforening, der kommer og er frivillige 
kokke til fællesspisning.  
Klap lige jer selv på skulderen, at I er så gode til at melde jer på banen som frivillig kok og derved 
skabe et hyggeligt fællesskab for alle tegnsprogstalende på Fyn over et lækkert hjemmelavet måltid.  

Januar:  Lasagne med salat   Bestilt udefra 
Marts:   Borsch og Vareniki  Vitaliy, Ryta og Anzhelika 
April:   Græsk farsbrød  Feliksa og Jette 
Maj:   Italienske kødboller  Domenico og Karin 
Juni:   Grillede burger m. coleslaw Mads, Klaus og Søren 
August: Spansk Paella m. kylling Knud Erik og Maria 
September: Ukrainsk Gullash  Ryta, Anzhelika og Vitaliy 
Oktober:  Svenske kødboller  Birgitte og Camilla 
November:  Smørrebrød til juleværksted. Bestilt udefra 

Det er tydeligt at mærke, at vi nu endelig er kommet over corona-efterdønningerne, da flere gerne 
melder sig som frivillig kok plus antallet af deltagere til fællesspisning er steget igen.  
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Spisevenner v. Malene Melander  1x om måneden formiddag     

Dette er et særligt tilbud i foreningen. Det foregår 1x om måneden og er et anonymt tilbud. Det er 
derfor du ikke ser billeder af deltagerne til arrangementet. Men kun billeder af maden og de 
frivillige. 

Det skal være helt op til deltagerne selv, om de vil fortælle andre, at de deltager i dette tilbud, de 
må bare ikke fortælle, hvem de andre deltagere er. 
Derfor er det også vigtigt, at andre ikke kommer uanmeldt ind i lokalet, når der er Spisevenner i 
foreningen. 

Da tilbuddet er anonymt, skal man tilmelde sig hos medarbejderen Malene, der kan fortælle om 
tilbuddet. 

Deltagerne kan være: 
• personer som har haft svært ved at komme i foreningen; 
• svært ved at snakke med andre i foreningen; 
• haft oplevet noget i foreningen, som gør personen usikker på at komme 
• eller personer som savner at mødes med døve i hverdagen. 

Spisevenner er et tilbud, der skaber bro til at få lyst til at komme til foreningens andre 
arrangementer. Det er jo dejligt, når det kan lykkes at skabe en rolig vej ind i foreningen igen. 

Som en deltager siger: ”Spisevenner” er vores legeplads, før vi kommer ind i den store skolegård.   

En stor tak skal der lyde til de frivillige i Spisevenner, Brian, Birgitte og Carsten. 
Uden jer, så kunne vi ikke få den dejlige mad og deltagerne nyder jeres rolige og trygge selskab. 

Årsberetning for Seniorklubben ”Fynboerne” v. Vibeke Borup  - tirsdag lige uger   
Fakta: Pr. 31.12.2022 havde Seniorklubben i alt 51 medlemmer. 
Der har været et dødsfald i 2023 blandt medlemmerne. Det var Børge Jason Olsen, som vi mistede i 
slutningen af oktober måned 2023.  

I 2023 kom Seniorklubben for alvor rigtigt i gang efter Covid 19 med fuld aktivitet. Det var dejligt! 

JANUAR: 
Den 10. januar - 38 deltagere:  Vi samledes igen efter nytår 2022/23 – der var stor gensynsglæde. 
Vi havde socialt samvær med velkomst, og Seniorklubben gav kage. 

Den 24. januar – 34 deltagere: Ældrevejleder Josephine Anker fortalte os om vågetjenesten. Det 
er ret nyt, at DDL kan tilbyde døve vågetjeneste, og Josephine opfordrede, at hvis man har lyst til at 
blive våger, kan man rette henvendelse til Josephine eller DDL. 

FEBRUAR: 
Den 7. februar – 40 deltagere: Lars Kragelund fortalte om Elpriser, energi m.m. og om hvordan 
man kan spare på energi. Der kom rigtig mange spørgsmål fra medlemmerne, og vi blev alle 
klogere! Der var tolk på. 
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Den 21. februar – 40 deltagere:  
Årsmøde 2023. Antal af medlemmer var på det tidspunkt 52 medlemmer. Hele bestyrelsen 
fortsætter – og der var ingen modforslag. Bestyrelsen består stadig af Folmer, formand, Leo, 
kasserer, Grethe som bestyrelsesmedlem og Vibeke som sekretær. Stemningen var god under 
Årsmødet, og mødet gik roligt. Jørgen Majgaard var dirigent og referenten var Ina + Vibeke. – Der 
blev uddelt gaver til kaffefar, som fik en kurv med lidt godt. Dirigenten og referenten fik en flaske 
hver og de tre frivillige, Lars, Helge og Preben fik også en flaske hver.  

MARTS: 
Den 7. marts – 44 deltagere: 
Emnet på foredraget var om Kongeskibet. Det var Peter Schinkel, som har arbejdet på Kongeskibet, 
og derfor kender både Kongeskibet og kongefamilien godt. Peter Schinkel kom også med sjove 
oplevelser om bl.a. dronning Margrethes hund. Der var tolk på. 

Den 21. marts – 38 deltagere:  
Programmøde, som holdes to gange om året. Medlemmerne skulle komme med ideer og forslag til 
efterårsprogram 23. Der kom flere gode forslag, som blev skrevet op. Derefter skulle bestyrelsen 
udvælge, hvilke af de forslag, der kunne gennemføres. De fleste forslag handlede om udflugter, så 
der kunne kun udvælges ca. to udflugter. Derefter havde vi hyggeligt socialt samvær.  

APRIL: 
Den 4. april – 34 deltagere: 
BANKO – med ”papir ”metoden. Den højeste gevinst var på 500 kr. 

Den 18. april – 32 deltagere: 
Foredrag af Jens Åge S. Pedersen om Odense i gamle dage – 1960-1970. Det var morsomt, for flere 
af deltagerne kunne genkende de forskellige steder på billederne via projektor. Der var tolk på. 

MAJ: 
Den 2. maj – 34 deltagere: 
Vi havde Gymnastik ved Annmari (som er gymnastiklærer) – med øvelser, som styrker balance og 
smidighed/kondition. Vigtige ting for ældre. Der var tolk på! 

Den 16. maj – 19 deltagere: 
Sejltur med Åfartens skib ad Odense Å. En dejlig tur gennem åen, og vi drak medbragt kaffe, the og 
spiste brød. Vi sad udenfor i naturen, men flere syntes, at det var en kold tur, når vi skulle nyde 
kaffen udendørs. 

Den 30. maj – 25 deltagere: Socialt samvær. Det var meningen vi skulle have spørgeleg, men det 
blev droppet, da ingen kunne påtage at lave div. spørgsmål. 

JUNI: 
Den 7. juni – ca. 190 deltagere: 
Der blev afholdt Seniortræf 23 i Menstrup Kro ved Næstved. Det var Seniorklubben Svanereden, 
som havde ansvaret for Seniortræffet. Deltagerantallet var ca. 190 i alt.  

Den 13. juni – 28 deltagere: Sommerafslutning i Bondestuen i Odense. En god og hyggelig 
afslutning på forårssæsonen.  
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AUGUST: 
Den 8. august – 33 deltagere:  
Start igen efter sommerferien. Frit samvær – og Seniorklubben gav kage.  
Det var hyggeligt at se hinanden igen efter den lange pause.  

Den 22. august – 40 deltagere: 
Foredrag om Peter Villemoes – af Susanne Hestbæk. Villemoes blev født i Assens. Et interessant 
foredrag. Der var tolk på. 

SEPTEMBER: 
Den 6. september – 24 deltagere: 
En tur til Assens i egne biler for at se bl.a. det sted, hvor Peter Villemoes blev født.  

Den 19. september - 32 deltagere: 
BANKO – med papirmetoden. Der kom flere klager over, at det var svært at se, hvad tallene var. Vi 
blev her enige om fremover at låne Fyns Døveforenings computer til banko. 

OKTOBER: 
Den 3. oktober – 32 deltagere: 
Programmøde vedr. forårsprogrammet 2024. Derefter hyggeligt samvær med kaffe og te. Mange 
gode forslag kom frem. 

Den 17. oktober – 39 deltagere: 
Foredrag af bedemand Michael Sparvath om ”Min sidste vilje”. Vi fik mange gode oplysninger om 
både regler og muligheder for bisættelse/begravelser. Det var samtidig inspirerende til vores egne 
ønsker om, hvordan vi selv vil tilrettelægge egen bisættelse mv. Der var tolk på.  

Den 31. oktober - 23 deltagere: 
Frit samvær – hygge med videre og div. informationer fra bestyrelsen. 

NOVEMBER: 
Den 14. november – 37 deltagere: 
Oplæg af Vibeke Borup om voksenmobning. Der blev omtalt, hvor der især sker mobning og 
årsagen til mobning – og hvilke konsekvenser mobning har for mobbeofrene. 

Den 28. november – 38 deltagere: 
Julehygge med æbleskiver og gløgg.  

DECEMBER: 
Den 12. december - 31 deltagere: 
Udflugt med bus til Århus – Den gamle By, hvor vi spiste julefrokost. En god dag med rundvisning 
af et par guider plus to tolke - inden frokosten. Det var sidste gang i 2023, vi var sammen i 
Seniorklubben – så vi ønskede hinanden god jul og på gensyn i 2024. –  
Vi havde fået tilskud på 25.000 kr. fra fonden Ensomme Gamles Værn til dækning af turen med bus 
og indgang, julefrokosten dækkede deltagerne selv.  
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IT CAFE v. Isabelle Malmborg          
Vi har IT-CAFE 2 gange om måneden, hver anden mandag. Gennemsnitligt deltager 8-10 pr. gang.  
 
Vi har taget nogle emner op igen fra sidste år, idet man har nogle gange brug for gentagelse for at 
lære. f.eks. Hvordan man bruge forskellige apps såsom MitID, pas, kørekort, sundhedskort m.m. 
 
Derudover var der også emner såsom:  

• Hvordan man kan købe DSB Orange billet / Orange Fri billet  
• Hvordan man bruge Facebook / Messenger – læg et billede op, skift profilbillede,  
• Hvordan man kan overføre billeder til harddisk  
• Hvordan man kan gemme koder på Google Chrome  
• Samt brug af diverse apps m.m 

Der er altid mulighed for at komme og få hjælp til det der driller.   
 
Vi startede her i år med at vi skiftes til at medbringe en kage med, det er en kæmpe succes for 
deltagerne.  
Vi alle nyder at snakke og spise kage sammen i frokostpausen. Der er plads til det sociale også.  

FD`s Historisk Samling v. Lis Danekilde         
Vi arbejder støt og roligt hver anden tirsdag kl. ca. 11.00 – ca 15.30 og finder spændende ting 
frem. 

I maj fik vi uopfordret besøg fra Døves Historisk Selskab, som var interesseret i at se vores 
historisk 
lokale og høre om vores arbejde. Vi fik meget positiv respons og en hyggelig eftermiddag. 

Med hjælp fra vores frivillige koordinator Malene Melander ansøgte vi Velux fonden midler til bl.a. 
kursus i arkivering, program til billed/video redigering og andre anskaffelser, som vi mangler. 
Vi fik til stor glæde bevilget kr. 40.000,-, som vi kan bruge til at videreføre vores arbejde, dog ikke 
til video-overspilning. 
I den forbindelse har vi anskaffet et arkivskab med tilbehør. 

Et par interesserede personer fra Døves Historisk Selskab havde fået nys om, der fandtes en 
gravsten af tidligere døvstumme præst Pastor A. Henritzy på Assistent kirkegaard. 
Da tog Vera en tur derud sammen med dem og beundre den flotte gravsten, som vi ikke kendte til. 

4-5 stk. gamle smalfilm blev overført til USB hos et videofirma, som arven fra Ella og Alfred 
dækker. 

Fra Fredericia Tegnsprogsforening modtog vi 6 flyttekasser med bl.a. Effata, Døveblade og flere 
andre foreningsblade, som vi takkede ja til at modtage. 
Der blev brugt en del tid på at sortere og smide væk og resten fik Døves Historisk Selskab. 
Vi er meget glade for at have fået de gamle Effata og Døveblade, som er guld værd. 

Så har vi brugt en del tid på forberedelser til Døvehusets 85 års fødselsdag med oplæg om Fanens 
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oprindelse, Døvehusets historie og Hans Pedersen, som var husets primus motor. 

Tak til de frivillige i dette udvalg: Birgitte, Jørgen, Lis og Vera. Vi modtager gerne flere 
interesserede i udvalgsarbejdet. 

Familieklubben v. Signe Rasmussen         

Lørdag den 14. oktober 2023 tog to familier en tur til Odense ZOO have og fik en tegnsprogstolket 
rundvisning med en dyrepasser. Her blev vi klogere på, hvad en dyrepasser laver og hvad dyrene 
skal have at spise. 

Vi planlagte et julehygge-arrangement i starten af december. På grundet af manglende deltagere 
aflyste vi desværre arrangementet.  

På grundet af manglende/få deltagende/interesse for Familieklubbens arrangementer har vi taget 
beslutningen om at lukke Familieklubben i 2024. Dog vil vi gerne hjælpe til, hvis der er nye kræfter 
der har gode ideer og vil stå for arrangementet.  
Derfor har vi søgt om penge til hvis nogen vil arrangere noget for Familieklubben i 2024.   

Tak for samarbejdet og for hyggelige arrangementer (ikke kun i 2023, men også de andre år). 

Poker v. Benny Gravesen           
Vi mødtes 4 gange til foråret + 4 gange til efteråret + dagens spil.  

21 deltagere var med til forårssæsonen. Vi starter altid spillet kl. 18.20 og er færdig ca. kl. 22.15. 
Der er kaffepause inklusiv. Der spilles ikke om penge på bordene. Spillerne betaler 100 kroner for 
at være med til 4 runder. Disse penge går til præmier.  

Forårs-vinderne blev:  
1.division:  Nummer 1: Carsten med 21 point. Nummer 2: Klaus med 18 point. Nummer 3: Vitaliy 
med 17 point.  
2.Division: Nummer 1: Britta med 18 point, Nummer 2: Flemming J med 17 point, Nummer 3: 
Benny G med 14 point 

Ved efterårssæsonen var der 20 deltagere. Og der skete ændringer i placeringerne 

1.Division: Nummer 1: Flemming J med 21 point, Nummer 2: Vitaliy med 21 point, Nummer 3: 
Klaus med 20 point.  
2.Division: Nummer 1: Benny med 19 point, Nummer 2: Søren med 15 point, Nummer 3: Jan 
Thyge med 15 point.  

Derudover havde vi ”Dagens spil” d. 26. november med 16 spillere. Vi startede kl. 12.00, hvor der 
var kaffepause om eftermiddagen.  
Efter pausen fortsatte 8 bedste dagens spillere deres turnering. Og de sidste 8 lavede deres eget 
bord.  
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Vi blev færdig lidt over kl. 18.00, vi var lidt pressede på tiden pga. der var julefrokost bagefter. 
Præmierne blev derfor uddelt under festen i stedet for.  

Vinderbordet:  
1.plads: Henrik P 
2.plads: Klaus 
3.plads: Pav 

Det andet bord:  
1.plads: Benny H 
2.plads: Jan T 
3.plads: Janni 

Så var der julefrokost i poker og casino- tema, hvor alle havde fået at vide, de skulle komme klædt i 
farve: rød, sort og/eller grøn. Mange kom klædt ala casino tøj.  

Der var pyntet op med casino farver og alle festens deltagere fik spille-poletter til at kunne spille 
”21” og ”Roulette”. En rigtig hyggelig aften.  
Tak til den frivillige ad hoc gruppe for at arrangere julefrokosten. Og alle hjalp til, da festen 
sluttede. Tak for det.  

Whist årsberetning v. Benny Pedersen - tirsdag i ulige uger      
Året 2023 gik meget fint. Vi har spille whist med gennemsnitligt 2 til 3 borde hver 14. (tirs)dag.  
  
Vi havde en stor oplevelse ved at spille trekantsturnering med Fredericia - København og Odense i 
efteråret. Vi var i alt 32 deltagere, hvor vi spillede i Fredericia, med 6 deltagere fra Fyn. 

Bedste Fynboer blev:  
Ida Danekilde blev nr. 9.   
Bente Bust blev nr. 11.  
Jan Thyge Pedersen blev nr. 18.   
Hans Oluf Hauch blev nr. 20.  
Benny Pedersen blev nr. 25.  
Flemming Christensen blev nr. 32.   

Til næste år skal vi en tur til København og spille Trekantsturnering. Da vi skiftes til at have 
ansvaret for turneringen.  

Østfyn v. Ida Danekilde           
Østfyn har åbent den første torsdag i måneden i Nyborg.  

Januar 2023 
På årets første mødedag havde vi nytårs pakkeleg. Pga. sygdom mv. kom kun 13, men vi havde en 
hyggelig dag alligevel.  
Hver især skulle medbringe en pakke og evt have nytårshat på. Det var en sjov leg, som gik stærkt. 

 11



Så fik vi tiltrængt kaffe og medbragt kage. 
Vi fik besøg af Brian, som var tidligere med i døveklubben, før han flyttede til Vejle. 
Brian kom med wienerbrød, så der var rigeligt med kage til kaffen. 

Februar 2023 
Årsmødet blev afholdt med 19 fremmødte på Vestervold. 
Hele bestyrelsen blev genvalgt. 
Alle var tilfreds med det nye lokale, som er handicapvenligt og med eget køkken. 

MARTS 2023 
Vi havde omvendt banko og der kom 20 personer samt 2 gæster fra CFD, som ikke spillede med, 
men ville bare kigge på. 

Vi trippede for at komme i gang, da vi ventede på Kim Melander (formand for Fyns Døveforening), 
som kom med en overraskelse til Lis. Hun fik overrakt en kurv med vin og andet lækkerier, et 
tillykke fra Fyns D. med Ole Jørgensens mindelegat. 

Derefter havde vi omvendt banko – der var 3 gevinster a`kr. 150,- til de heldige vindere. Vi sluttede 
med socialt samvær til kaffe/te. 

Ellen gav lækker kage i anledning hendes 75-års fødselsdag og Jørgen gav Baileys og Enkelt, fordi 
han fyldte 85 år i januar. 

April 2023 
Vi havde påskehygge med flot pyntet bord med løber, påskepynt og slik. 
Jørgen viste fotos af Fynshoved cafe og gårdbutik, hvor vi skal være til sommerafslutning d. 6. maj. 
Der blev også vist billeder fra Svend Kaspersens 80-års fødselsdag, som blev holdt på Bogense 
Hotel samt gamle foto af fodboldhold. 
Svend gav hjemmebagte boller til os alle 19 personer. En rigtig hyggelig dag blev det.  

Maj 2023 
Vi holdt sommerafslutning på Fyns Hoved Cafe og gårdbutik med lækker frokosttallerken. 
Vi var 26 tilmeldte og der var hygge, godt humør og nogle fik ekstra snapse, så det var en fest. 

September 2023 
Efter lang sommerferie mødte vi igen på Vestervold til stor gensynsglæde. 
Vi var 22, som kom til fri samvær. 
Ida fyldte 75 i juni og derfor gav hun en lækker brunsvigerdame. Det bekom os alle godt. 
Der var gang i snakketøjet og vi fik snakket lidt om program for oktober. 

Oktober 2023 
Så mødte vi igen og startede med kaffe. 
Overraskende gav Palle en drinks i anledning af hans fødselsdag. 
Minigolf blev droppet pga. lukning for sæsonen og oplæg fra Børge Clausen har vi udsat til foråret. 
I stedet valgte vi et frisk indslag fra Ida og Ellen med oplæg fra nylig tur til Nordisk Seniortræf i 
Riovanimi, Finland. 
Mens Jørgen fremviste video/billeder, fortalte Ida og Ellen om deres oplevelser. 
Det blev en hyggelig eftermiddag, som sluttede senere end normalt. 
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Og så var der ny orientering vedr. julefrokost, hvor Fyns Døveforening kunne meddele at ville yde 
lidt mere, således medlemmer kun betaler for julefrokosten, bus og entre er gratis – flot gestus af 
FD. Vi var mødt 24 op denne dag. 

November 2023 
Programmet indbød til Banko. 
Vi startede, som vi plejer med kaffe og kage og folk havde travlt med at købe bankoplader. 
Der var i alt 11 gevinster både store og små. 
Lidt anderledes fra tidligere startede vi med 1 række på pladen, efter Banko fortsatte til 2 rækker 
på samme plade. 
I år havde vi ingen hovedgevinst, men Per var heldig at vinde middag + 1 fl. rødvin til 2 personer 
fra Hotel Nyborg Strand Bistro. Han vandt samme gevinst sidste år, hvor heldig kan man være.... 
Vi var 21 personer. 

December 2023 
23 veloplagte deltagere mødte op ved bussen på Toldbodgade, klar til årets juletur til Svendborg. 
Ankomst til Bregninge Møllekro, Tåsinge blev vi budt på lækker julebuffet og alle var i god 
julestemning med flot snelandskab. 

Faktisk skulle vi have besøgt Naturama i Svendborg, som blev aflyst med kort varsel, da de havde 
lukket pga. renovering. 
I stedet kørte vi til Svendborg Forsorgsmuseum, som var en oplevelse at besøge. Der var meget at 
se og vore tanker gik tilbage til vores skoletid, hvor enkelte havde oplevet noget lignede på 
elevhjem. Det var ikke behagelige minder fra dengang. 
Så kørte vi hjem efter en uforglemmelig tur med ankomst kl. 17.00 i Nyborg. 
Busturen blev gennemført med støtte fra Fyns Døveforening – Tak for turen 
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